
BILUNAR DE OPINIE ŞI INFORMARE  Director fondator: Mihai Mihăiţă  Anul XXVII  Nr. 4 (602)  16 – 29 februarie 2016  2,50 lei

„Când omul nu ştie să-şi apere drepturile, nu-i 
vrednic să le merite.“       (Srbuhi Tiwsab)

Comisia Europeană a prezentat pachetul de 
măsuri privind securitatea energetică durabilă

Implicarea comunităţii inginereşti în activitatea de cercetare 
ştiinţifi că a devenit un „loc comun“, care nu mai impune controver-
se. Se consideră cvasi-unanim că progresele tehnice şi tehnologice 
sunt aproape în totalitate rezultanta cercetării ştiinţifi ce, iar aportul 
inginerilor a fost, este şi – după toate probabilităţile – va fi  decisiv. 
Asemenea premise – care au un caracter axiomatic – ne oferă şi 
deschiderea necesară pentru abordarea unei teme care face, în mo-
mentul de faţă, obiectul unor confruntări la scară mondială.

Adepţii concepţiilor potrivit cărora, totdeauna, piaţa liberă are 
capacitatea de a regla tot ceea ce se întâmplă în sfera economică şi 
socială, susţin că resursele pe care le alocă statul şi, în prelungirea 
acestuia, Uniunea Europeană, pentru cercetarea ştiinţifi că, ar trebui 
redirecţionate, iar fi nanţarea să fi e asigurată exclusiv de sectorul pri-
vat, conform legii cererii şi ofertei.

Unul dintre cele mai puternice argumente în sprijinul acestor 
concepţii vizează experienţa Statelor Unite ale Americii, unde peste 
95% din volumul total al cercetării ştiinţifi ce se fi nanţează de către 
sectorul privat. Argumentul este, însă, fals, întrucât – dacă este să ne 
referim doar la complexul militaro-industrial, zona în care se consu-
mă şi cea mai mare parte a cheltuielilor pentru cercetare – sursa pri-
mară a fondurilor o constituie tot bugetul public. Comenzile statului 
permit dezvoltarea şi consolidarea unor largi segmente ale cercetării 
ştiinţifi ce din sectorul privat.

Un alt aspect, strâns legat de primul, priveşte, de asemenea, un 
anumit tip de relaţie între sectorul de cercetare şi economie. Adepţii 
concepţiilor despre necesitatea înlăturării statului din economie consi-
deră că, în condiţiile în care cercetarea ştiinţifi că ar fi  mult mai efi cientă, 
resursele prin care s-ar autofi nanţa vor fi  chiar arhisufi ciente. Nu cre-
dem că există persoană raţională care să nege cerinţa ca, în planifi carea, 
derularea şi valorifi carea rezultatelor cercetării ştiinţifi ce să se obţină 
maximum de efi cienţă economică. Însăşi competitivitatea reprezintă 

un principiu şi un criteriu de bază în sti-
mularea creaţiei ştiinţifi co-tehnice. Or, ra-
portul dintre efort şi efect, în primul rând 
sub expresie valorică (adică însăşi defi niţia 
efi cienţei), impune fructifi carea cât mai in-
teligentă a virtuţilor competiţiei, respectiv 
ale competitivităţii dacă judecăm lucrurile 
tot dintr-o perspectivă economică.

Dacă aspectele de ordin teoretic, prin-
cipial, sunt relativ lesne de examinat şi de 

înţeles, în practică lucrurile sunt mult mai complicate. Bunăoară, chiar 
companiile multinaţionale nu pot să acopere integral fi nanţările necesa-
re, în special ale cercetării fundamentale. Cu atât mai mult la noi în ţară, 
sectorul privat – care are difi cultăţi şi în fi nanţarea activităţilor curente 
– nu are cum să aloce mai multe fonduri pentru cercetare.

Nu putem face abstracţie nici de faptul că politicile publice din 
sfera cercetării, cele care ar urma să îndrepte efortul creativ spre do-
menii cu adevărat prioritare, consonante cu interesul naţional, nu pot 
fi  suplinite în niciun caz şi sub nicio formă de sectorul privat, mai 
ales la nivel de întreprindere, unde prevalează alte tipuri de interese, 
nu neapărat reprobabile.

Concluziile rezultate din dezbaterea la care ne referim sunt 
extrem de numeroase. Dincolo, însă, de ceea ce am numit teorie 
se conturează cerinţa de a mări şi aprofunda implicarea statului în 
sprijinirea cercetării ştiinţifi ce. Nivelul de 3% din PIB stabilit la sca-
ra întregii Uniuni Europene pentru cercetare reprezintă, desigur, o 
ţintă îndepărtată pentru ţara noastră, după cum calitatea gestionării 
puţinului de care dispunem se cere mult îmbunătăţită. Aşa că, fără a 
subaprecia necesitatea unor dezbateri pe tema enunţată, infi nit mai 
util este să ne îndreptăm atenţia spre modalităţile prin care politicile 
publice, inclusiv cele destinate absorbţiei fondurilor europene, pot să 
ridice potenţialul creativ naţional măcar la nivelul posibilului. (T.B.)

Cercetarea științifi că din 
perspectivă economică
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Comisia Europeană (CE) a prezentat, la mijlocul lunii februarie a.c., un pachet de măsuri privind secu-
ritatea energetică, având drept scop pregătirea UE în vederea tranziției energetice mondiale și a eventualelor 
întreruperi ale aprovizionării cu energie. Potrivit unui comunicat al CE, pachetul prevede o gamă largă de 
măsuri menite să consolideze capacitatea UE de a face față întreruperilor aprovizionării cu gaze. Printre aceste 
măsuri se numără moderarea cererii de energie, creșterea producției de energie în Europa (inclusiv a energiei 
provenind din surse regenerabile), dezvoltarea în continuare a unei piețe energetice interne funcționale și pe 
deplin integrate, precum și diversifi carea surselor energetice, a furnizorilor și a rutelor. Pachetul privind secu-
ritatea energetică se înscrie în contextul noului acord global privind schimbările climatice, adoptat de liderii 
mondiali la 12 decembrie 2015, la Paris. 

În ce constă pachetul adoptat de CE? 
Regulamentul privind securitatea aprovizionării cu gaze
Gazele joacă un rol esențial în tranziția către o economie cu 

emisii scăzute de carbon și rămâne un element important al mi-
xului energetic al UE. Cu toate acestea, ca urmare a dependenței 
actuale de surse energetice externe, UE trebuie să consolideze 
capacitatea piețelor sale de a face față eventualelor întreruperi 
ale aprovizionării cu gaze. Pentru a profi ta din plin de benefi ciile 
unei piețe lichide și competitive, este nevoie de o transparență 
sporită a pieței de gaze a UE. Ca soluție la această fragilitate a 
sistemului, CE propune trecerea de la o abordare națională la o abordare regională în ceea ce privește elabora-
rea măsurilor de securitate a aprovizionării. Mai mult, propunerea introduce principiul solidarității între statele 
membre, pentru a garanta aprovizionarea cu energie a gospodăriilor și a serviciilor sociale esențiale. 

(Continuare în pag. 3)

Autorităţile de la Bruxelles au aprobat suplimen-
tarea fondurilor alocate pentru proiectul ELI-NP de la 
Măgurele (cunoscut sub numele de laserul din această 
localitate, care a dobândit statutul de centru avansat de 
cercetări în do-
meniul nuclear) 
cu 17 milioane 
de euro, din care 
10 milioane euro 
exclusiv pentru 
experimente. Din 
sumele alocate 
până în prezent, 
au fost absorbi-
te 136 milioane 
euro, ceea ce a permis atingerea unor stadii relativ 
avansate atât în domeniul construcţiilor, cât şi pen-
tru achiziţia echipamentelor. S-au creat condiţii ca, la 

sfârşitul lunii martie – începutul lunii aprilie a.c., să 
se încheie construcţia tuturor clădirilor complexului, 
pentru a se trece la recepţie. Cu suplimentările amin-
tite, vor mai fi  utilizate pentru faza următoare de rea-

lizare a proiectului 174 milioane euro. În 
momentul de faţă, lucrează la centrul de 
la Măgurele peste 100 de specialişti, care 
pot să treacă efectiv la realizarea obiecti-
velor prevăzute în materie de cercetare. 
Dată fi ind importanţa proiectului ELI-NP 
la scară europeană şi mondială, au fost 
încheiate până acum circa 50 de memo-
randumuri de înţelegere şi colaborare cu 
institutele mari interesate în cercetările 
care se vor desfăşura aici. Între acestea, 

se remarcă cele din Statele Unite ale Americii şi Fran-
ţa, inclusiv în domenii precum investigaţii în crimina-
listică şi pregătirea unor lansări de sateliţi pe Marte. 

Fonduri europene suplimentare 
pentru laserul de la Măgurele

Orchestra Inginerilor „Petru Ghenghea“, „brand“ 
naţional al celor care fac muzică din pasiune (pag. 4 – 5)
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ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

O biografi e – fi e şi sumară – a prof. 
univ. dr. ing. Garabet A. Kümbetlian, mem-
bru al AGIR şi membru titular al ASTR, ne 
oferă imaginea unui cadru didactic, a unui 
savant, a unui om emblematic pentru comu-
nitatea noastră inginerească. Toate etapele 
vieţii sale întregesc o imagine pe care avem 
tot temeiul să o considerăm drept un reper 
atât profesional, cât şi general-uman.

Sărbătoritul s-a născut în Constanţa, 
la 11 martie 1936. După clasa I la Şcoa-
la Germană (1943 – 1944) şi alţi trei ani 
(1944 – 1947) la Şcoala nr. 5 din Constan-
ţa, a absolvit (1947 – 1950) clasele gim-
naziale ale liceului Brukenthal din Sibiu 
cu Diplom für Verdienste şi Liceul Mircea 
cel Bătrân din Constanţa (1950 – 1954) 
cu Diplomă de Maturitate. A urmat cursu-
rile Facultăţii de Mecanică a Institutului 
Politehnic din Bucureşti (1954 – 1959), 
obţinând diploma de inginer în specialita-
tea maşini termice. Activitatea practică şi 
cea teoretică i-au permis să elaboreze, în 
1976, lucrarea Calculul exact al plăcilor ac-
ţionate hidrostatic şi cu stare complexǎ de 
mobilitate a conturului, pe baza rezolvării 
problemei antimediane a teoriei mobilitǎţii 
elastice sub conducerea dr. doc. ing. Mircea 
Mişicu, în cadrul Centrului de Mecanica 
Solidelor al Academiei Române, prin care 
a dobândit titlul ştiinţifi c de doctor inginer.

Pentru că am evocat îmbinarea strânsă a 
preocupărilor sale practice şi teoretice, men-
ţionez că a ocupat funcţiile de inginer prin-
cipal în cadrul Întreprinderii de Electricitate 
din Constanţa (1959 – 1966), cele de asistent 
şi lector la catedra de fi zică a Institutului Pe-
dagogic din Constanţa (1964 – 1968), director 
şi profesor la Liceul Energetic din Constanţa 
(1966 – 1972), şef de lucrări (1972 – 1976) 

şi conferenţiar (1976 – 1990) la Institutul de 
Marinǎ Mircea cel Bătrân, profesor universi-
tar la Universitatea Maritimă (1990 – 2006) 
şi la Facultatea de Construcţii a Universită-
ţii Ovidius din Constanţa (1992 – 2006). În-
tre anii 1990 şi 2004 a fost şi şeful catedrei 
(departamentului) de Inginerie Mecanicǎ 
Navalǎ, membru al Consiliului Facultăţii de 
Electromecanică Navală şi membru al Sena-
tului Universităţii Maritime, iar între anii 2002 
şi 2006, directorul 
Centrului de Cer-
cetare în Ingi-
nerie Mecanicǎ 
Navală al Univer-
sităţii Maritime 
din Constanţa. A 
predat cursuri de 
mecanicǎ, rezis-
tenţa materialelor 
şi teoria elasticită-
ţii în cadrul Insti-
tutului de Marinǎ, 
Universităţii Ma-
ritime şi Univer-
sităţii Ovidius din 
Constanţa.  Între 
anii 1999 şi 2010 
a condus  docto-
rate în inginerie 
mecanicǎ, iar în 
anii 2002 – 2003 a fost membru în comisiile 
Universităţii Maritime şi Universităţii Ovidius 
din Constanţa, pentru acordarea titlului ştiinţi-
fi c de Doctor Honoris Causa.

A publicat 24 de cărţi, monografi i, trata-
te, cursuri universitare şi eseuri din domeniul 
mecanicii solidelor deformabile şi rezistenţei 
materialelor, două traduceri (din limbile ger-
mană şi engleză) şi 142 de articole (din care 

31 în revistele Academiei Române şi Acade-
miei de Ştiinţe Tehnice din România, 24 în 
reviste străine şi analele universităţilor, 22 în 
volume, reviste departamentale şi alte reviste 
de specialitate, 30 în volumele unor manifes-
tări ştiinţifi ce internaţionale şi 35 în volumele 
unor manifestări ştiinţifi ce naţionale). 

Datele statistice relevă nu numai un vo-
lum considerabil de muncă, cu predominant 
caracter ştiinţifi c, ci şi aplecarea sa spre moda-

lităţile cele mai efi ciente 
de comunicare a rezulta-
telor cercetării ştiinţifi ce 
în vederea diseminării 
lor. Faptul se refl ectă şi 
în elaborarea de modele 
analitice originale cum 
sunt cele consacrate cal-
culului plăcilor groase, 
calculului barelor curbe 
de secţiune neomogenă, 
calculului tensiunilor 
tangenţiale în barele de 
secţiune oarecare, cele 
mai multe apărute în pu-
blicaţii prestigioase de 
peste hotare. De altfel, a 
făcut parte din conduce-
rea unor mari manifestări 
internaţionale de profi l. 
A realizat 27 de inovaţii.    

Implicarea sa în acţiunile ştiinţifi ce şi 
civice se refl ectă în calitatea de membru în 
numeroase organisme ştiinţifi ce interne şi 
externe şi în distincţiile pe care le-a primit 
cu numeroase prilejuri. Menţionăm, în acest 
sens,  Diploma de excelenţǎ a Universităţii 
Maritime (în anul 2000) şi a  Universităţii 
Ovidius, (Facultatea de Construcţii) din 
Constanţa (2004), Diploma de onoare şi 

Medalia Jubiliară 25 de ani de învăţământ 
superior de construcţii la Constanţa (2002), 
Diploma de aur a Fundaţiei Academice 
ALUMNIA, a Colegiului Naţional Mircea 
cel Bătrân din Constanţa (2004), Diploma 
de onoare a Academiei Navale (2007) şi Uni-
versităţii Maritime din Constanţa (2010), 
Diploma Facultăţii de Mecanică a Univer-
sităţii Tehnice Gheorghe Asachi din Iaşi, 
pentru sprijin şi contribuţii la dezvoltarea 
relaţiilor de colaborare (2008), Premiul de 
Excelenţă al Uniunii Armenilor din Româ-
nia (2008). Este citat în Who’s Who, Editura 
Tehnicǎ – Bucureşti (1996), Catalogul Ex-
perţilor Bucureşti (1997), Marquis „Who’s 
Who“, ediţiile 16 (1999) şi 19 (2001), Ba-
rons Who’s Who (2001), 500 Great Minds of 
the Early 21st Century (2002), Primul dicţio-
nar ilustrat Who’s Who al României (2003), 
The Contemporary Who’s Who (2002/2003) 
şi în alte volume ale unor Institute biogra-
fi ce din Marea Britanie şi Statele Unite ale 
Americii.

Bogata activitate a prof. univ. dr. ing. 
Garabet A. Kümbetlian reliefează, cu de-
osebită putere, caracteristicile unei vieţi 
închinate ştiinţei şi tehnicii, binelui public, 
ceea ce conferă consistenţă aprecierilor de 
care se bucură şi subliniază modul în care 
cunoştinţele şi conştiinţa de sine conturează 
o personalitate remarcabilă.

La mulţi ani, Domnule Profesor, odată 
cu urarea noastră unanimă de multă sănă-
tate, putere de muncă, noi bucurii în viaţa 
personală, împreună cu toţi cei dragi.

Prof. em. dr. ing EurIng Tiberiu 
Dimitrie Babeu 

Președintele Sucursalei AGIR Timiș 
Membru fondator al ASTR

Prof. univ. dr. ing. Garabet A. Kümbetlian, la 80 de ani

Prezentăm – şi în numărul de faţă – 
unele momente de seamă din istoria şti-
inţei, tehnicii şi economiei româneşti, pe 
care le vom marca, în acest an, prin ani-
versări „rotunde“.

135 de ani de la:
– Transformarea  – prin reorganizarea 

învăţământului tehnic superior – Şcolii de 
Poduri, Şosele şi Mine (care funcţiona din 
1867) în Şcoala Naţională de Poduri şi Şo-
sele din Bucureşti, acordând absolvenţilor 
titlul de inginer. Primul director a fost ingi-
nerul Gheorghe Duca;

– Proiectarea şi realizarea, de către An-
ghel Saligny, pe linia Adjud – Târgu Ocna, a 
primelor poduri combinate de şosea şi cale 
ferată construite în ţara noastră, iar în 1886, 
pe linia ferată Filiaşi – Târgu Jiu, a primelor 
poduri metalice cu console fără culee;

– Constituirea, la Bucureşti, a Societă-
ţii Române de Construcţii şi Lucrări Publi-
ce, care instalează la Ciurel o fabrică siste-
matică de cărămidă, unde inginerul Nicolae 
Cutzarida a montat primul malaxor din ţara 
noastră;

– Darea în circulaţie a liniilor ferate 
Apahida – Dej şi Ineu – Sebiş;

– Începerea construcţiei Fabricii de 
Hârtie Letea din Bacău, care a intrat în 
funcţiune în 1885, folosind ca materie pri-
mă pastă de cârpe şi pastă mecanică din 
lemn. Celuloza necesară s-a importat până 
în 1900, când a început să fi e produsă într-o 
secţie a fabricii;

– Înfi inţarea – în urma hotărârii adoptate 
cu ocazia inaugurării liniei ferate Buzău – Mă-
răşeşti –, a Societăţii Politehnice din România, 
al cărei prim preşedinte a fost colonelul Ştefan 
Fălcoianu. Reunind ingineri, arhitecţi, fi zici-
eni, chimişti, matematicieni, naturalişti-agro-
nomi şi ofi ţeri din armele speciale, societatea 

avea menirea de a oferi mem-
brilor săi informaţii privind 
dezvoltarea ştiinţei, comerţului 
şi industriei din celelalte ţări, 
pentru a le folosi la rezolvarea 
problemelor ridicate de econo-
mia ţării noastre.

130 de ani de la:
– Înfi inţarea, pe lângă 

Şcoala Naţională de Poduri 
şi Şosele, a Laboratorului de 
Chimie, prin grija chimistului 
Alfons Saligny;

– Înfi inţarea, la Bucu-
reşti, a Staţiunii Centrale 
Agronomice, în cadrul căre-

ia s-au efectuat primele analize metodice 
asupra solului din diverse regiuni ale ţării şi 
s-au întreprins experienţe privind compor-
tarea plantelor la administrarea îngrăşămin-
telor;

– Prezentarea, de către Grigore Cobăl-
cescu, la Academia Română, a primului raport 
de sinteză referitor la situaţia zăcămintelor de 
ţiţei din România şi la perspectivele de dez-
voltare a industriei petrolifere din ţara noastră;

– Începerea exploatării cărbunilor de la 
Ţebea (descoperiţi încă din prima jumătate a 
secolului XIX), pentru alimentarea uzinelor 
de la şteampurile de prelucrare a minereuri-
lor aurifere din regiune;

– Folosirea de către inginerul Anghel 
Saligny, pentru prima dată în ţara noastră, a 
fontei la construcţia unui tunel de scurgere 
a apelor prin terasamentul căii ferate Bucu-
reşti – Feteşti, la traversarea văii Mostiştea;

– Experimentarea cu succes, pentru 
prima dată în istoria tehnicii, de către Ale-
xandru Ciurcu, împreună cu Just Buisson, a 
unei ambarcaţiuni cu motor reactiv, alcătuit 
dintr-o butelie ce degaja gaz, la presiunea 
de 10 – 15 atmosfere, printr-un mic orifi ciu, 
reglat cu un robinet. Încercarea – care s-a 
făcut pe Sena, contra cursului apei – a durat 
15 minute. Între 1886 şi 1888, Ciurcu a bre-
vetat invenţia în Germania, Belgia, Marea 
Britanie, Italia şi SUA.

Importante momente aniversare tehnico-economice în 2016 (III)

Stimaţi colegi, membri şi nemembri ai AGIR şi ai ASTR, ingineri, profesori, 
manageri şi alţi simpatizanţi ai celor două entităţi, prieteni, 
Vă rugăm ca, în conformitate cu prevederile art. 57, alin. 4 din 

Legea nr. 571/2003 privind Codul Fiscal, să optaţi, odată cu depune-
rea declaraţiei pe venitul global, ca 2% din impozitul pe venitul aferent 
anului 2015 să fi e direcţionat către Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România (organizaţie neguvernamentală), cod fi scal R3162244, cont 
IBAN RO22RZBR0000060004711869 deschis la Raiffeisen Bank SA, Agenţia Piaţa Amzei. 

Pentru a face acest lucru, vă rugăm să completaţi cu datele dvs. formularul cu Decla-
raţia 230, deja completat cu datele AGIR, pe care-l găsiţi pe www.agir.ro. Trebuie completa-
tă doar partea I a formularului şi semnat acolo unde este specifi cat „contribuabil“.

Fomularul poate fi  transmis de AGIR, cu acordul dvs., către administraţia fi nanciară de 
care aparţineţi.

Vă mulţumim.                                                                                        
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FOCUS  ENERGETICFOCUS  ENERGETIC

Stocarea energiei electrice, o prioritate mondială
În multe ţări se fac eforturi susţinute 

pentru găsirea unor metode şi tehnologii 
efi ciente de stocare a energiei electrice. 
Cercetările sunt stimulate de creşterea ce-
rerii de energie electrică în cazul suprapro-
ducţiei, de generarea rapidă în cazul unei 
cereri de vârf, dar şi de optimizarea utilizării 
surselor de energie regenerabilă primare şi 
de realizarea postulatului privind compen-
sarea energiei disponibile local. În realita-
te, nu există posibilitatea de a stoca direct 
energia electrică. Este necesară conversia 
acesteia în alte forme de energie. 

O nouă paradigmă 
a progreselor 
tehnico-științifi ce
Printre soluţiile posibile se afl ă stocarea 

mecanică (prin pomparea apei la altitudine, 
cu aer sub presiune, cu volanţi), stocarea 
electrochimică  (acumulatori cu stocare inter-
nă – Pb, Ni-Cd, Li-ion –, acumulatori cu sto-
care externă – baterii primare cu regenerare 
externă Zn-aer, stocare în gaz cu electrolizor 
sau celule de combustie, stocare cu electrozi 
lichizi) sau stocarea electrică (bobine supra-
conductoare  sau condensatori).

În ultimul timp, o dezvoltare şi o răspân-
dire uluitoare o au bateriile de acumulatoare. 
Sunt numai 25 de ani de când compania Sony a 
lansat versiunea comercială a bateriilor Li-ion 
reîncărcabile, iar astăzi le găsim în milioanele 
de telefoane mobile, tablete, laptopuri şi nenu-
mărate alte aparate şi dispozitive fără de care 
nu mai poate fi  concepută civilizaţia actuală. 
Dar aceste baterii Li-ion părăsesc din ce în 
ce mai mult dispozitivele „de buzunar“ şi 
îşi găsesc loc în instalaţii de putere, vehi-
cule, locuinţe şi chiar în centralele electrice. 
Producătorii de automobile din America, 
China şi Japonia se concurează aprig pen-
tru a-şi asigura cantităţi cât mai mari de litiu 
pentru a se pregăti pentru un viitor cât mai 
electric. Concurenţa este atât de acerbă în-
cât acest metal, folosit în cantităţi mici în 
fi ecare celulă de baterie, a devenit o materie 
primă extrem de solicitată. După cum arată 
săptămânalul The Economist, preţul carbo-
natului de litiu importat în China s-a dublat 
în ultimele două luni ale anului 2015.

Permanenta depășire 
a limitelor
Până de curând utilizarea bateriilor 

Li-ion era limitată de capacitatea de stoca-
re şi de timpul mare necesar reîncărcării. 
Se pare însă că producţia pe scară mare a 
făcut ca aceste dezavantaje să fi e depăşi-
te. Vedeta salonului auto de la Detroit din 
ianuarie 2016 nu a fost un automobil, ci 
o baterie, cea a modelului 2017 Chevrolet 
Bolt produs de General Motors, care com-
bină distanţa mare între două reîncărcări cu 
preţul accesibil. Tesla, un alt producător de 
automobile, a anunţat că începe producţia 
de serie a bateriilor  Li-ion anul acesta la o 
„gigafabrică“ în Nevada. BYD, o fi rmă rivală 
din China, este pe urmele sale. Anul trecut, în 
numai 10 luni a vândut mai multe automo-
bile electrice decât a vândut Tesla din 2008 
până acum. Dezvoltarea producției de baterii 
constituie o parte importantă a planului de 
dezvoltare a Chinei pe următorii 20 de ani.

Detaliul și ansamblul
Litiul, cel mai ușor metal, are locul 

trei în Tabloul periodic al elementelor. În 
natură se găsește în mineralul spodumen, 
un silicat din familia piroxenilor, ce se 
găsește în pegmatite și aplite granitice. 
Producția mondială de litiu din acest mi-
neral este de aproximativ 80 000 tone din 
exploatări din Australia de Vest, China și 
Chile. O altă sursă de litiu, care devine 
din ce în ce mai importantă, o reprezintă 
clorura de litiu, care se găsește sub crusta 
de sare ce acoperă deșerturile sărate din 
America de Sud. Această saramură alcali-
nă, prin uscare la soare în bazine special 
construite și tratată cu carbonat de sodiu, 
se transformă în carbonat de litiu (sau în 
hidroxid de litiu, dacă este tratată cu hi-
droxid de calciu). Cel mai mare produ-
cător mondial prin acest procedeu este 
compania SQM din Chile, care exploa-
tează prețiosul metal din saramura de sub 
deșertul Atacama dintr-un zăcământ care 
se pare că include o cincime din resursele 
mondiale de litiu. Prețul unei tone de car-
bonat de litiu cu puritatea de 99% a ajuns 
la 13 000 de dolari la sfârșitul anului 2015.

De la particular la general
Baterii Li-ion de capacitate mare nu 

sunt cerute numai în industria autovehi-
culelor electrice. Ele joacă un rol din ce 
în ce mai important în furnizarea energiei 
curate în sau în afara rețelelor electrice de 
distribuție. Anul acesta, în Africa de Sud, 
Australia, Germania și America, Tesla va 
începe să vândă la 3000 de dolari bucata 
așa numitele baterii Powerwall pentru gos-
podării individuale care au instalate baterii 
solare pe acoperiș. O astfel de baterie are o 
capacitate de stocare de 7 kWh, sufi cientă 
pentru necesitățile unei gospodării obișnuite 
în timpul nopții 
utilizând ener-
gia generată de 
panourile solare 
în timpul zilei. 
Pentru necesități 
mai mari se pot 
instala mai mul-
te baterii.

Unele com-
panii de furnizare a energiei electrice au 
mers și mai departe. Ele instalează milioane 
de celule de baterii Li-ion în centralele elec-
trice pentru a regulariza furnizarea la orele 
de cerere maximă sau când aceasta fl uctu-
ează din cauza energiei solare sau eoliene 
intermitente. California a dispus companii-
lor de electricitate să ofere 1,3 GW de ca-
pacitate de stocare ne-hidroelectrică pentru 
următorii 5 ani. Pare puțin în comparație cu 
cei 1000 GW produși în America, dar este 
mai mult decât dublul capacității tuturor 
bateriilor conectate la rețea astăzi (0,5 GW) 
în lumea întreagă. În 2016, în Hawaii va fi  
dată în funcțiune o centrală solară echipată 
cu baterii care va furniza electricitate mai 
ieftină decât cea din centralele pe motorină.

Abordări și perspective
românești
După știința noastră, contribuțiile 

românești concrete în domeniul stocării 
electricității sunt relativ limitate până în 
prezent. Au existat mai multe proiecte de 
construcție a unor hidrocentrale de mare 
putere cu acumulare prin pompaj, dar niciu-

nul nu a fost încă dus la bun sfârșit. Cel mai 
avansat dintre acestea este cel de la Tarnița 
– Lăpuștești, un obiectiv de interes național. 
Conform proiectului, centrala va fi  situată la 
30 km depărtare de orașul Cluj-Napoca, pe va-
lea râului Someșul Cald, pe versantul stâng al 
acumulării Tarnița și este prevăzută a se realiza 
cu patru grupuri reversibile, turbina-pompă, cu 
o putere instalată de 4 x 250 MW, construcția 
fi ind preconizată a se realiza în două etape 
pe parcursul a 5 – 7 ani. Fiind o centrală cu 
acumulare prin pompaj, va asigura o creștere 
a siguranței în funcționare a sistemului elec-
troenergetic național. Capacitatea lacului su-

perior (tipul Polder) va 
fi  de 10 milioane metri 
cubi apă. Costul total 
a fost evaluat la circa 
1 miliard de dolari, a 
fost înfi ințată compania 
de proiect, dar încă nu 
a fost găsită sursa de 
fi nanțare.

La o cu totul altă 
scară, o posibilitate de stocare a energiei 
electrice investigată la noi este cea prin su-
percapacitori. Aceștia au o densitate de pute-
re mare, un  răspuns rapid, timp de încărcare 
mai rapid în comparație cu bateriile, simpli-
tate constructivă și probleme mai reduse de 
mediu. De studiul lor se ocupă cercetătorii 
de la ICPE-CA din București în cadrul unui 
proiect de tip M-ERA.NET într-un consorțiu 
internațional demarat în 2012. S-a urmărit 
dezvoltarea de supercapacitori pe bază de 
materiale electroactive polimer – carbon 
pentru care s-au obținut capacități totale între 
500 și 1000 pF, dar care nu sunt încă în sta-
diul de comercializare pe piață.

Dată fi ind importanța mondială a pro-
blemei stocării energiei pe termen scurt, 
mediu și lung, credem că aceasta ar trebui 
inclusă și în noua strategie energetică a 
țării, în curs de elaborare. Există sufi cient 
potențial ingineresc și de cercetare – pro-
iectare autohton pentru a permite și țării 
noastre să contribuie la  evoluțiile mondiale 
moderne din domeniul energeticii.

Dr. ing. Amuliu Proca

(Urmare din pag. 1)
O decizie cu privire la acordurile in-

terguvernamentale în domeniul energiei
UE trebuie să se asigure că acordurile 

interguvernamentale semnate de statele sale 
membre cu țările terțe și care sunt relevante 
pentru securitatea aprovizionării cu gaze a 
UE sunt mai transparente și că ele respectă pe 
deplin dreptul UE. În acest sens, această de-
cizie introduce o verifi care prealabilă de către 
Comisie a compatibilității. Evaluarea preala-
bilă face posibilă verifi carea compatibilității 
cu normele din domeniul concurenței și cu 
legislația privind piața energetică internă 
înainte de negocierea, semnarea și parafarea 
acordurilor. Va fi  necesar ca statele membre 
să țină seama pe deplin de avizul CE înainte 
de semnarea acordurilor.

Gazul natural lichefi at (GNL) și stra-
tegia privind depozitarea gazelor naturale

Europa este cel mai mare importator 
de gaze naturale la nivel mondial. Capacita-

tea globală de import de GNL a Europei este 
semnifi cativă, ea fi ind în prezent sufi cient 
de mare pentru a satisface aproximativ 43% 
din cererea totală actuală de gaze (2015). 
Cu toate acestea, se constată în continuare 
o serie de disparități regionale semnifi cati-
ve în ceea ce privește accesul la GNL. CE 
stabilește o strategie privind GNL, care va 
îmbunătăți accesul tuturor statelor membre 
la GNL ca sursă alternativă de gaze. Ele-
mentele esențiale ale acestei strategii sunt: 
consolidarea infrastructurii strategice pen-
tru fi nalizarea pieței interne și identifi ca-
rea proiectelor necesare care să pună capăt 
dependenței de o sursă unică de energie a 
anumitor state membre.

Strategia privind încălzirea și răcirea
Încălzirea și răcirea, în cazul clădirilor 

și al industriei, consumă jumătate din ener-
gia UE. Mai mult, aceste activități utilizea-
ză combustibili fosili în proporție de 75%. 
Propunerea de strategie privind încălzirea și 

răcirea pune accentul pe înlăturarea barie-
relor din calea decarbonizării în cazul clă-
dirilor și al industriei. Aceasta evidențiază, 
de asemenea, faptul că îmbunătățirea 
efi cienței energetice și utilizarea surselor 
de energie regenerabile vor avea un impact 
asupra securității energetice. O analiză mai 
aprofundată a acestui sector este deosebit 
de importantă, deoarece UE dorește să își 
îmbunătățească independența față de furni-
zorii externi.

Context
Una dintre prioritățile Comisiei 

Juncker este crearea unei uniuni energetice 
europene reziliente, cu o politică prospec-
tivă în domeniul schimbărilor climatice. 
Obiectivul uniunii energetice europene, 
astfel cum este prevăzut în strategia-cadru 
din luna februarie a anului trecut, este de a 
le oferi consumatorilor din UE – gospodării 
și întreprinderi – o energie sigură, durabilă, 

competitivă și la prețuri accesibile. Acest 
lucru va necesita o tranziție fundamentală 
a peisajului nostru energetic. Apare astfel 
oportunitatea de a aprofunda inovarea în 
acest sector și de a contribui la crearea de 
locuri de muncă și la creșterea economică în 
UE, precum și la asigurarea protecției me-
diului. Comisia face un apel ferm către Par-
lamentul European și Consiliu de a transfor-
ma propunerile din acest pachet în legislație, 
cât de curând și cu titlu prioritar, pentru a 
consolida capacitatea Europei de a face față 
eventualelor întreruperi ale aprovizionării 
cu energie. Securitatea aprovizionării con-
stituie una dintre cele cinci dimensiuni in-
terconectate și interdependente ale uniunii 
energetice. Principalii factori determinanți 
ai securității energetice sunt fi nalizarea 
pieței interne și efi cientizarea consumului 
energetic, însă securitatea energetică a UE 
este, de asemenea, strâns legată de opțiunile 
de politică energetică ale vecinilor săi. 

Comisia Europeană a prezentat pachetul de măsuri 
privind securitatea energetică durabilă
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La a 60-a a
Orchestra Inginerilor „Petru 

al celor care fac m

Alexandra Rizea: Orchestra Inginerilor „Petru 
Ghenghea“ – o veritabilă emblemă a artei inginerești – se 
afl ă în preajma sărbătoririi a 60 de ani de activitate perma-
nentă. Sunteţi de aproape două decenii dirijorul orchestrei şi 
deci, sunteți cel mai în măsură să prezentaţi cititorilor aspec-
tele esenţiale ale unui parcurs artistic remarcabil.

Andrei Iliescu: La împlinirea a şase decenii de activitate 
continuă, Orchestra Inginerilor se prezintă ca un colectiv îm-
plinit, mândru de realizările sale: peste 500 de concerte pe scena 
Ateneului Român, a Studioului Mihai Jora al Radiodifuziunii 
Române, pe alte scene din țară, precum și în turneele din 
Statele Unite ale Americii, în Marea Britanie (de patru ori), 
în Germania, Italia, Malta, Republica Moldova. Mari nume 
ale artei interpretative românești precum cele ale pianiștilor 
Valentin Gheorghiu, Maria Fotino, Ilinca Dumitrescu, Dan 
Mizrahy, al violoniștilor Lola Bobescu, Cristina Anghelescu, 
Alexandru Tomescu, clarinetistului Aurelian Octav-Popa, har-
pistului Ioan Ivan-Roncea, corniștilor Nistor Stavăr-Stângă și 
Ioan Rațiu, organiștilor Iosif Gertenengst și Nicolae Licareț și, 
desigur, lista poate continua cu multe alte nume la fel de cu-
noscute și, de asemenea, ale unor artiști străini de notorietate 
din Franța, Anglia, Statele Unite ale Americii sau Germania, 
care au girat, prin prezența lor, ca soliști ai orchestrei, calitatea 
actului nostru artistic și dăruirea noastră întru muzică.

A.R.: Calitate şi dăruire care şi-au găsit expresia în actul 
artistic propriu-zis…

A.I.: Fără îndoia-
lă. În acest sens, este 
de relevat prezenţa 
noastră în concerte cu 
soliști proprii, muzici-
eni amatori și membri 
ai orchestrei, posesori 
ai unei tehnici interpre-
tative convingătoare, 
cu o mare experiență 
muzicală, ale căror 
prestații sunt bine 
apreciate atât în țară, 
cât și în străinătate. 
Concert-maestrul or-
chestrei este ing. Ileana 
Ionești, o violonistă de 
un real talent, un liant al generației „adulte“ cu cea a tinerilor.

A.R.: Aţi vorbit despre o activitate permanentă. Cum a 
fost şi este posibilă o asemenea performanţă?

A.I.: Activitatea ansamblului se derulează după un pro-
gram stagional, ca al oricărei orchestre profesioniste, concre-
tizată în 10 concerte pe stagiune susținute, în principal, pe sce-
na Ateneului Român, în cadrul stagiunii muzicale a Bisericii 
Luterane din București, în proiectul muzical-educativ Clasic 
e fantastic al Filarmonicii George Enescu și în concertele 
noastre „de casă“, de la sala AGIR, din Bd. Dacia. Ocazional, 
susținem concerte pe alte scene muzicale din țară sau avem 
participări la marile evenimente ale instituțiilor de învățământ 
superior ori foruri științifi ce din țară. Orchestra are un reper-
toriu onorant care cuprinde lucrări din toate genurile, cameral, 
simfonic și vocal-simfonic și din toate curentele muzicale de 
la Preclasicism până la cel Modern. Ne bucurăm de o fruc-
tuoasă colaborare cu Filarmonica George Enescu, stabilită 
încă de la începuturile activității noastre și care a continuat 
peste ani, în baza căreia orchestra benefi ciază de consiliere 
și sprijin artistic pentru pregătirea spectacolelor. Primim un 
sprijin consistent din partea artiștilor instrumentiști și vocali ai 
Filarmonicii, pe care îi avem adeseori soliști, în realizarea unor 

spectacole mai ample, de o mai largă anvergură. Participarea 
acestor excelenți profesioniști ne obligă permanent la pregăti-
rea unor spectacole la standardele moderne de calitate, motiv 
pentru care le suntem recunoscători.

A.R.: Un moment notabil l-a constituit, desigur, şi tre-
cerea orchestrei în 1990, la reînfi ințarea Asociației Generale 
a Inginerilor din România, sub egida acesteia. 

A.I.: Categoric. Acest act a avut o înrâurire pozitivă, de-
cisivă asupra activității noastre, noi, cu toţii, găsind în persoa-
na președintelui Mihai Mihăiță, fost student al profesorului 
Petru Ghenghea și mare iubitor de muzică, un susținător ma-
jor al demersului nostru, care s-a concretizat într-o creștere 
importantă a numărului de concerte, într-o notorietate sporită 
datorită mijloacelor de publicitate pe care asociația ni le-a pus 
şi le pune la dispoziție. În acest context, privim cu încredere 
spre viitor, în steaua călăuzitoare care s-a arătat la nașterea or-
chestrei, dar și cu preocuparea de a ne asigura schimbul, gân-
dindu-ne cu precădere la studenţii doritori de a 
face muzică clasică din plăcere. Acest schimb 
se cam lasă, însă, aşteptat, probabil şi din lipsa 
timpului pe care ar trebui să îl aloce studiului 
și repetițiilor. Dar rămânem optimiști și sper ca 
la următoarea întâlnire să vă dăm numai vești 
bune şi în această privinţă.

A.R.: Dacă ne întoarcem în timp și refacem fi lmul 
genezei orchestrei, ce imagini merită să fi e reţinute cu pre-
cădere? Astfel, am putea să răspundem şi la întrebarea: ce 
este, pe cine reprezintă Orchestra Inginerilor?

A.I.: Răspunsul comportă mai multe aspecte, înainte de 
toate fi ind necesar să se precizeze că orchestra reprezintă un 
ansamblu de muzicieni amatori și profesioniști care fac împre-
ună muzică, unii de 60 de ani. Este o orchestră – cum se spune 
în termeni comuni – de muzică clasică, alcătuită, încă de la 
constituire, în jurul unui nucleu ingineresc din instrumentiști 

care vin din diferite zone pro-
fesionale: ingineri, cum am 
spus, automatiști, energetici-
eni, mecanici, constructori, 
dar și economiști, fi zicieni, 
arhitecți, ocazional și medici, 
formulă care a traversat cele 
șase decenii de existență. 
Desigur, nu trebuie să se 
înțeleagă că orchestra păs-
trează aceeași componență de 
la înfi ințare; evident, în de-
cursul celor șase decenii, prin 
orchestră au trecut mai multe 
generații de muzicieni, dar 
permanent au existat şi exis-
tă grupuri de vârstă care au 
pregătit şi pregătesc tranziția 

spre următoarea generație. În mod deosebit, amintesc că, la 
această dată aniversară, între membrii activi ai orchestrei se 
afl ă câțiva cu o longevitate artistică excepțională, muzicieni 
care și-au început activitatea aproape odată cu înfi inţarea or-
chestrei, precum violonistul dr. ing. Mihai Dogaru, care se 
apropie de împlinirea a 60 de ani de prezență în ansamblu, 
violonistul ing. Anton Ionescu, cu 55 de ani de prezență, vio-
loncelistul ing. Teodor Chircu, cu 50 de ani, conf. dr. Voichița 
Ghenghea, cu 40 de ani și, dacă timpul ar mai fi  avut răbdare 
încă un an, concert-maestrul și solistul orchestrei, prof. univ. 
dr. ing. Mircea Cazacu, ar fi  sărbătorit împreună cu noi, ai săi 
60 de ani de orchestră. În ultimii 15 – 20 de ani, ansamblului 
nostru i s-au alăturat şi au o pondere semnifi cativă profesori 
de muzică, fapt care are efecte benefi ce reciproce: pe de-o 
parte, participarea acestora aduce o contribuție semnifi cativă 
la creșterea calității actului artistic, iar, pe de altă parte, le 
împlinește dezideratul de a performa într-un repertoriu de or-
chestră pe care un muzician profesionist și-l dorește oricând. 

A.R.: Mi-aş permite să observ că toate aceste elemente, 
în strânsa lor conexiune, atestă o experienţă unicat.

A.I.: Aşa este. Dacă privim această construcție din per-
spectiva celor 60 de ani de activitate, mi-aș permite să carac-

terizez – și sper să nu fi u taxat de infatuare – că Orchestra 
Inginerilor este un „brand“ naţional al celor care fac muzi-
că din pasiune, necondiționat, a căror unică recompensă este 
aceea de a apărea pe scenă supunând judecății publicului re-
zultatele muncii lor în slujba muzicii. Tot ca un răspuns la în-
trebările dvs., aș putea spune că – din punctul de vedere al 
componenței – suntem o orchestră de muzică clasică semi-
profesionistă, care desfășoară o activitate pro bono, dar inte-
gral după regulile scrise și nescrise ale unei instituții muzicale 
profesioniste. Este, alături de Orchestra Medicilor Dr. Ermil 
Nichifor, una dintre cele două orchestre naționale care acti-
vează cu un astfel de motor motivațional.

A.R.: După această privire de ansamblu, vă rugăm să 
punctaţi câteva momente din istoria orchestrei. 

A.I.: Cu plăcere. Ziua de 20 martie 1956 reprezintă data 
ofi cială a constituirii Orchestrei Inginerilor, moment consem-
nat în cadrul Institutului de Căi Ferate, unitate de învățământ 

superior emblematică a unui puternic detașament social și 
profesional al societății românești al acelor vremuri, cel al 
ceferiștilor. Încă de la înfi ințare, în timpul domniei Regelui 
Carol I, CFR-ul a reprezentat o pătură socio-profesiona-
lă apreciată, care benefi cia de mai multe avantaje (locuințe, 
instituții de învățamânt proprii), printre altele și de o orches-
tră simfonică profesionistă proprie. În notele sale biografi ce, 
un mare muzician din cadrul Filarmonicii George Enescu, 
oboistul Pavel Tornea, consemnează că și-a început carie-
ra în anii ’30 în Orchestra Simfonică CFR condusă, în acea 
perioadă, de către marii muzicieni români, dirijorii Theodor 
Rogalski și Constantin Bobescu. În anii ’40, acolo s-a afl at 
și tânărul inginer Petru Ghenghea, repartizat la Atelierele 
Grivița. Orchestra CFR şi-a încetat activitatea forțat, în apri-
lie 1944, când sediul acesteia, chiar de la Atelierele din Calea 
Griviței, cu o mare parte din instrumente, recuzită și bibliotecă 
au dispărut în bombardamentul american. După război, ing. 
Petru Ghenghea, intrat ca asistent universitar la Institutul de 
Căi Ferate şi care, între timp, urmase și cursuri de dirijat la 
Conservatorul din București, a preluat inițiativa de a convinge 
mai mulți instrumentiști, foști membri ai Orchestrei Simfonice 
CFR deveniți, de asemenea, cadre universitare și studenți din 
institut, să revitalizeze tradiția muzicală inginerească. Astfel, 
înfi ințează, în 1956, Orchestra de Cameră a Inginerilor, al-

cătuită din 16 membri fondatori care desfășurau o activitate 
benevolă în sindicatul institutului, după cum era „modelul“ 
vremii. Dirijor a fost ales Petru Ghenghea, care a condus or-
chestra și s-a ocupat de destinul ei timp de peste patru decenii.

A.R.: Sunt momente defi nitorii, care şi-au pus cu siguran-
ţă amprenta şi asupra drumului parcurs de la actul fondator.

A.I.: Bineînţeles. Inițiativa și, mai ales, punerea ei în ope-
ră, au avut o mare importanță prin efectele lor, probate în timp 

Ing. Andrei Iliescu, dirijorul 
Orchestrei Inginerilor 
„Petru Ghenghea“ 

Interviu cu ing. And
Orchestrei Inginerilo

Preşedintele AGIR, Mihai Mihăiţă,
discutând cu maestrul Petru Ghenghea

Pe scena Ateneului Român 
(de la stânga 
la dreapta):
Andrei Iliescu,
Ileana Ioneşti,
Teodor Chircu

Foto: Ion Marin
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aniversare 
Ghenghea“, „brand“ național 

muzică din pasiune
prin ceea ce a devenit orchestra peste ani. Dincolo de acest 
aspect, îmi permit să apreciez inițiativa drept un act extrem 
de curajos; un curaj pe care îl poți explica numai cunoscând 
personalitatea inițiatorului. A fost necesar să se depăşească 
bine cunoscutele difi cultăţi şi oprelişti din anii ’50 – ’60, în 
condiţiile în care cei care s-au lăsat „atrași“ în această gene-
roasă inițiativă erau cadre universitare din institut, în majo-
ritate „foști“, intelectuali de rasă, oameni cu înalte școli eu-
ropene din perioada interbelică, erudiți, cunoscători ai mai 
multor limbi străine, cu educație muzicală solidă. Cunoscând 
omul Petru Ghenghea, cu tenacitatea sa nemăsurată și pu-
terea de persuasiune, ai explicația reușitei acestei frumoase 
„nebunii“. Dar, cum marile evenimente din istorie – luați, vă 
rog, comparația ca pe o glumă și încadrați-o în proporțiile 
cuvenite – au totdeauna și alte amănunte care mai aduc cu-
loare și un plus de insolit, tot așa „povestea“ noastră spune 
că ideea înfi ințării orchestrei i-a încolțit în minte profesorului 
Petru Ghenghea cam pe la sfârșitul anului 1955, imediat după 

nașterea fi icei sale, Voichița, care se dovedea a fi  un copil foar-
te vocal și agitat, ceea ce l-a determinat pe proaspătul tată să 
lase „rezolvarea“ acestei noi stări de lucruri pe seama doam-
nelor din casa sa, adică a soției și a soacrei sale! Povestiri care 
pot să aibă mai mult de un dram de adevăr dacă luăm aceste 
„secrete“ direct de la sursă, adică de la însăși fi ica, astăzi un 
distins conferențiar la catedra de limbi străine a Universității 
Politehnica din București, și le punem în conjuncție și cu măr-
turia președintelui AGIR, dl. Mihai Mihăiță, fost student al 
profesorului Petru Ghenghea, care își amintește că, în 1955, 
când începuse facultatea, vedea în sălile Institutului de Căi 
Ferate din str. Mihail Moxa o formație de instrumente de 
coarde care făcea repetiții în mod regulat. 

A.R.: Sunt componente ale unei „moşteniri“ pe care în 
primul rând dvs., actualul dirijor, nu numai că o păstraţi, ci 
şi o îmbogăţiţi continuu.

A.I.: Am avut şi avem modele. Le venerăm şi ne stră-
duim să fi m demni urmaşi. Vorbind tot despre profesorul 
Ghenghea, nu pot să nu menţionez că, în decursul celor 60 de 
ani de existență, activitatea orchestrei a fost susținută de mai 
multe foruri, după „slalomul“ pe care îl făcea Profesorul în 
căutarea de sprijin, precum Academia Română, Universitatea 
Politehnica sau Departamentul Căilor Ferate Române din 

Ministrerul Transporturilor și, după anii ’90, 
Asociația Generală a Inginerilor din România – 
AGIR. În aceste condiţii, orchestra și-a păstrat au-
tonomia, recunoscută şi consolidată prin puternica 
personalitate a maestrului Ghenghea. Important 
este că inițiativa a produs rezultate minunate cu 
care noi, „epigonii“ de astăzi ne mândrim și ne 
străduim cu mari eforturi să nu îi știrbim din aură, 
să îi întreținem fl acăra creației și să pregătim o 
nouă generație care să preia acest tezaur purtător 
de pasiune și muncă neobosită.

 
A.R.: Ce ne puteți spune, în continuare, 

despre fi gurile remarcabile care au făcut parte 
din orchestră?

A.I.: Sunt nume de referință ale științei și 
tehnicii românești, profesori eminenți, specialiști 
a căror excelență profesională se integra cu abi-
litatea interpretativă, contopindu-se într-o perso-

nalitate remarcabilă de tip renascentist, prin erudiție, ținută, 
comportament. Acest laudatio îl merită, cu precădere, muzi-
cienii generației care au fondat orchestra, „oameni de modă 
veche“, unii dintre ei trăitori ai unor destine dramatice după 
instaurarea regimului totalitar postbelic. Fără a sugera o ie-
rarhizare a acestor personalități, încep prin a-l menționa pe 
marele om de știință care a fost Aurel Persu, inventator de 
talie internațională, creatorul automobilului aerodinamic, pa-
tentat în SUA în 1922. Era diplomat al Școlii Regale de Studii 

Tehnice Superioare de la Charlottenburg (Germania), decorat 
de Regele Alexandru I al Iugoslaviei pentru merite științifi ce; 
în 1938, a fost numit director general al Industriei Aeronautice 
Române și profesor la Politehnica din București. Era şi absol-
vent al Conservatorului Regal din București, clasa de violon-
cel, „hobby“ care i-a salvat existența după excluderea sa din 
corpul profesoral superior în 1948, activând între 1953 – 1962 
ca violoncelist profesionist în Orchestra Cinematografi ei. 
Între 1957 și 1969 a fost membru al Orchestrei Inginerilor 
și șef de partidă violoncel. A realizat cu orchestra mai mul-
te imprimări discografi ce, ca solist care devoalează o calitate 
excepțională a artei sale interpretative. S-a stins în 1977, în 
urma unui infarct, provocat de demolarea casei părintești în 
care își trăise toată viața. Mihai Ciolan este o altă fi gură re-
marcabilă, un specialist în calea ferată, școlit, de asemenea, în 
Germania, la Charlottenburg, și devenit, pentru mulți ani, di-
rector general în Departamentul CFR, în anii regalității. După 
1948 a fost scos din CFR, lăsat pe drumuri, cu vila sa din zona 

Cașin rechiziționată și trăind din vânzarea lu-
crurilor proprii și din predarea de lecții de vio-
lă. Era frate al marelui dirijor clujean Antonin 
Ciolan, împreună dobândind o solidă educație 
muzicală în familie. A fost membru fondator 
al Orchestrei Inginerilor unde a condus parti-
da de violă, făcându-se remarcat prin tehnica 

sa impecabilă. Nicolae M. Nicolae, fost ambasador al țării 
noastre în Statele Unite ale Americii în perioada președintelui 
american Jimmy Carter, ministru al Comerțului Exterior în 
prima parte a perioadei post-revoluționare. A studiat câțiva 
ani la Conservatorul din București la clasa de vioară a marelui 
profesor Alexandru Teodorescu, la care a trebuit să renunțe 
în urma reformei învățământului 
din 1948, prin care s-a limitat ac-
cesul studenților înscriși la mai 
multe facultăți, la una singură. A 
fost membru al orchestrei, foarte 
atașat „cauzei“ artistico-inginerești, 
din 1958 până 2001. La rândul său, 
profesorul univ. dr. ing. Mircea 
Cazacu a fost un adevărat sim-
bol al Orchestrei Inginerilor. Om 
de știință în domeniul hidrauli-
cii, inventator, cercetător științifi c 
al Academiei Române, membru 
al Societății Matematicienilor 
din România, al Societății de 
Matematici Aplicate și Mecanică 
din Germania, al Comitetului 
Internațional al Societății WREN 
(energii regenerative) din Marea 
Britanie, deținător a numeroase 
recunoașteri internaționale. Ca mu-
zician a fost un rafi nat violonist, 
concert-maestrul orchestrei timp de 
aproape cinci decenii și solistul ei 
cu cea mai bogată prezență scenică. 
Enumerarea poate continua cu alte nume strălucitoare precum 
acad. Şerban Țițeica, savant în fi zica nucleară și un excelent 
pianist, profesorii universitari Aurel Avramescu – violonist 
foarte talentat, Ioan Tomescu – un virtuoz violist, Mihai 
Popov – membru corespondent al Academiei Române, pianist 
și clavecinist remarcabil și mulți alții.

A.R.: L-ați cunoscut bine pe profesorul Petru 
Ghenghea, cum a rămas în memoria dvs. ? 

A.I.: Ce pot spune cu siguranță este că am fost „la dreap-
ta“ profesorului Ghenghea, în mod fi zic, timp de peste patru 
decenii; Profesorul își așeza orchestra pe scenă după modelul 
maestrului său de la Conservator, George Georgescu, cu parti-
da de vioara întâi în stânga scenei și a doua, la dreapta. Eu, în 
postura mea de șef al partidei de vioara a doua, eram poziționat 
chiar în dreapta sa. Nu știu dacă asta mă îndreptățește să spun 
că așa l-am cunoscut mai bine, dar evident că așa i-am „fu-
rat“ multe dintre secretele meseriei, pe care simțea că le-am 
„prins“ și cred că și acest „amănunt“ a cântărit în decizia sa, 
atunci când m-a ales pentru a-i fi  succesor la preluarea ba-
ghetei. Pe de altă parte, aveam ocazia să-l însoțesc de mul-

te ori acasă după repetiții și toate acele plimbări, ca și unele 
povestiri din viața sa, mi-au conturat un portret al omului și 
muzicianului care a fost. Nu pot să mă pronunț asupra calității 
sale științifi ce, după părerea celor îndreptățiți, de mare valoa-
re, formația mea profesională fi ind la o oarecare distanță de 
cea a Profesorului, dar pot să spun că, din punctul de vedere al 
omului de muzică, Petru Ghenghea va rămâne, pentru mine, 
Maestrul. Maestrul întruchipează conceptul omului-instituție. 
A făcut din Orchestra Inginerilor o adevărată fi larmonică, pe 
care o conducea autoritar, dar foarte efi cient.

A.R.: Aşa cum îl descrieţi, a fost o personalitate com-
plexă, cu mult farmec personal, un adevărat model.

A.I.: Exact. Cumula toate funcțiile manageriale artis-
tice, de resurse umane și tot ce dictează astăzi conceptul de 
știință a conducerii moderne. Era un adevărat descoperitor 
de talente, avea fl er, criterii corecte, „simț comercial“; ca-
rierele solistice ale muzicienilor de frunte din orchestră, 
ale violoniștilor Ileana Ionești, Mihai Perciun, ale pianistei 
Maria Haiduc, ale violoncelistului Teodor Chircu, ale vio-
listului Petru Dan au fost lansate de Maestru. L-a sprijinit 

pe profesorul și prietenul său Mircea 
Cazacu, prin posturile solistice pe care 
i le-a oferit, să-și etaleze marile calități 
de violonist și violist. Avea o mare 
credință în forța creației inginerești de 
afi rmare pe toate planurile, ceea ce i-a 
și adus – toată viața – aprecierea pen-
tru dăruirea pe care o depunea pentru 
înnobilarea profi lului umanist al celor 
ce activează în domeniul tehnicii și al 
științei. Era un om cu o tenacitate rară 
pe care a pus-o, totdeauna, în avantajul 
orchestrei, fi e atunci când „impresaria“ 
condițiile de susținere a concertelor, fi e 
când căuta sprijin din partea unor per-
soane infl uente ori a unor foruri înalte 
sau în oricare alte situații care priveau 
activitatea orchestrei. A cunoscut mari 
personalități ale muzicii românești; a fă-
cut muzică de cameră cu marele Sergiu 
Celibidache, a fost bun prieten cu mare-
le violoncelist Radu Aldulescu, prieten 
al familiei Bobescu, Lola Bobescu luân-
du-i fi ica, pe Voichița, pentru a o îndru-
ma în arta viorii la Conservatorul din 

Liège, unde marea violonistă era profesor. A fost un apropiat 
al familiilor Ștefan și Valentin Gheorghiu, marii noștri mu-
zicieni, iar lista poate continua. Cu toții i-au apreciat crezul 
căruia și-a dedicat întreaga putere de muncă, întreaga viaţă.

A.R.: După conturarea atât de expresivă a portretului 
celui pe care l-aţi numit „Maestru“, suntem îndreptăţiţi 
– cunoscând activitatea dvs. de dirijor – să considerăm 
că modelul despre care am vorbit a fost preluat odată cu 
bagheta profesorului Ghenghea.

A.I.: Preluarea atribuțiilor de la Maestrul Ghenghea 
de conducere a Orchestrei Inginerilor a fost „împovărătoa-
re“; veneam în urma unei puternice personalități, nu aveam 
„pedigree“ și eram responsabilizat cu tradiția unei orchestre 
care cântase cu cei mai mari interpeți români. Încărcătura 
emoțională apăsa foarte greu. Poate că o șansă a fost aceea că 
povara nu m-a copleșit dintr-o dată, a fost o „tranziție de cati-
fea“, Maestrul rămânând alături de orchestră încă o perioadă, 
participând la repetiții și dirijând ocazional. În același timp, 
necesitatea unei schimbări îmi dădea motivația și energia

(Continuare în pag. 7)

rei Iliescu, dirijorul 
or „Petru Ghenghea“

Maestrul Petru Ghenghea,
fondatorul Orchestrei
Inginerilor, care astăzi 
îi poartă numele 
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Câteva considerații 
generale
În ultima perioadă, asistăm la o ava-

lanşă de atacuri împotriva unor companii 
cu mare vizibilitate în peisajul de afaceri 
internaţional, precum Google, Facebook sau 
Twitter, dar şi asupra unor instituţii de stat 
printre care NASA sau FBI, cu rezultate în-
grijorătoare la nivel de securitate a datelor şi 
a reputaţiei. Datele sunt cele mai importante 
resurse pentru o companie, aşa că protejarea 
lor este un obiectiv primordial. Datele trebu-
ie să fi e bine structurate atât din punctul de 

vedere al utilizării lor, cât şi al securităţii lor. 
Nu se poate proteja ceva ce nu se cunoaşte. 
Analiza datelor sensibile ale unei companii 
este esenţială în drumul spre succes. În orice 
moment, trebuie să ştii unde se afl ă datele 
sensibile ori critice şi deloc de ignorat, cine 
are acces la ele! Doar atunci când se cân-
tăreşte cu exactitate valoarea datelor, putem 
şti cum se pot proteja.

Difi cultatea protejării informaţiilor 
a crescut în special din cauza cantităţii de 
date care este îmbogăţită în fi ecare zi, dar şi 
a modului de accesare a acestor informaţii 
care trebuie să fi e rapid, efi cient, optim din 
punctul de vedere al timpului.

Din statistici rezultă că în aproximativ 
95% din cazuri, abia după ce s-a consumat 
un eveniment care a afectat în mod negativ 
activitatea companiei, managementul con-

ştientizează cât de importantă este securita-
tea datelor.

Ce se întâmplă atunci când datele sunt 
„atacate“ sau când există o scurgere de 
informaţii? Ce se întâmplă atunci când da-
tele cu care lucrezi zilnic ajung în posesia 
concurenţilor? Sunt câteva întrebări la care 
încercăm să răspundem. În niciun caz, nu 
trebuie să ne bazăm pe faptul că „nouă nu ni 
se poate întâmpla!“.  

Care sunt principalii 
factori care afectează 
securitatea datelor?
Companiile trebuie să se asigure că 

îndeplinesc şi respectă cerinţele necesare 
protejării propriilor date şi să-şi consolideze 
politica de securizare a informaţiilor perma-
nent, în funcţie de următorii factori:

Propriii angajaţi. Este cel mai sensi-
bil factor. Trebuie să luăm în calcul faptul că 
există angajaţi rău intenţionaţi care profi tă 
de vulnerabilitatea sistemului IT din cadrul 
fi rmei. La fel de periculoasă este şi nepăsa-
rea angajatorilor care nu ţin cont de erorile 
umane şi de greşelile angajaţilor începători, 
chiar dacă ele sunt comise, de cele mai mul-
te ori, involuntar. Aproximativ 42% dintre 
cei care părăsesc o companie apreciază că 
măsurile de securitate sunt inexistente sau/
şi insufi ciente sau/şi total neadaptate specifi -
cului activităţii. Pornind de la faptul că mulţi 
angajaţi au recunoscut că au „păstrat“ infor-
maţii la schimbarea locului de muncă, 53% 
dintre organizaţiile româneşti suspectează 
că datele care ţin de proprietatea intelectuală 
a companiei sunt folosite de concurenţă.

Factori externi. În cazul unui virus in-
formatic, de exemplu, este posibil ca acesta 
să nu vizeze direct o anumită companie, dar 
„infectarea“ cu un astfel de software poate 
perturba serios activitatea zilnică, afectând 
sistemele şi echipamentele IT. De aseme-
nea, „infectarea“ cu astfel de programe poa-

te deschide o breşă de securitate permiţând 
accesul intern al persoanelor neautorizate. 
În plus, creatorii de „malware“ s-au reorien-
tat pe obţinerea de profi t, iar în prezent se 
concentrează asupra 
unui singur obiectiv 
– trafi cul cu informa-
ţii, contra cost. Acest 
lucru este cunos-
cut drept atac de tip 
„spyware“. Se apre-
ciază că aproape 82% 
dintre companiile din 
România se confrun-
tă zilnic cu astfel de 
atacuri. Imaginaţi-vă 
cât valorează aceste 
date pentru concurenţa directă!

Factori naturali – defecţiuni sau 
dezastre naturale care afectează buna func-
ţionare a infrastructurii IT. Un backup de 
date într-un DataCenter este obligatoriu şi 
este singura modalitate prin care informa-
ţiile sunt în siguranţă şi accesibile oricând, 
indiferent de integritatea echipamentelor 
companiei.

Ce soluții se pot aplica 
pentru îmbunătățirea 
securității datelor?
Nu trebuie ca o companie să se baze-

ze doar pe o soluţie de tip fi rewall sau pe 
un program de antivirus competitiv, deoa-
rece acestea nu mai sunt sufi ciente pentru 
a asigura securitatea datelor organizaţiei. 
Soluţiile de IT, precum Business Intelligence 
(BI) sau planifi carea resurselor întreprinde-
rii (ERP) pentru companii devin din ce în ce 
mai complexe şi mai integrate. Ele trebuie 
să fi e completate cu soluţii de tip Data Loss 
Prevention (DLP). Cu ajutorul lor se creează 
anumite reguli şi drepturi în cadrul departa-
mentelor companiei. Acestea alertează ad-
ministratorii în momentul în care un angajat 

încalcă anumite reguli şi încearcă să sustragă 
informaţii din cadrul companiei. Fiecare an-
gajat al unei companii trebuie să aibă acces 
doar la categoria de date necesară îndeplini-

rii sarcinilor 
şi responsa-
bilităţilor din 
fi şa postului. 
De exemplu, 
departamen-
tul marketing 
nu ar trebui 
să aibă acces 
la documen-
tele fi nancia-
re ale fi rmei. 
Totuşi, toate 

aceste măsuri nu sunt sufi ciente fără educa-
rea utilizatorilor. Fiecare trebuie să ştie şi să 
recunoască un mesaj de tip phishing, să ştie 
cum să trateze fi şierele ataşate în email-uri, 
să le scaneze şi să raporteze departamentului 
de IT orice incident sau situaţie care i s-au 
părut suspecte. Educarea şi instruirea conti-
nuă a utilizatorilor trebuie să fi e percepută 
ca un Cod de bună practică. O soluţie de 
clasifi care de date vine în ajutorul utiliza-
torului de a-l responsabiliza şi conştientiza 
asupra faptelor sale. 

În concluzie, orice utilizator trebuie 
să conştientizeze în fi ecare moment că este 
răspunzător de confi denţialitatea informa-
ţiei cu care operează. Chiar dacă nu există 
un sistem de protecţie impenetrabil, marile 
companii din România au înţeles necesitatea 
unui sistem de securitate performant, proac-
tiv şi dinamic, alegând astfel să investească 
zeci de milioane de euro pentru a evita astfel 
de incidente. 

Andreea Elena Avrigeanu 
Director general al CRUCIAL 

SYSTEMS & SERVICES, Constanţa
Membru al AGIR

Securitatea informației – problemă difi cilă, soluții costisitoare

Surse fi nanciare pentru 
stații de epurare și 

canalizare
 

 

 

 

 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 
 
 
 

 
 

 

 
 

 

Guvernul României a adoptat recent 
un Memorandum prin care ministrul Finan-
ţelor Publice primeşte mandat de negociere 
a Contractului de fi nanţare dintre România 
şi Banca Europeană de Investiţii în valoare 
de un miliard de euro, în vederea fi nanţării 
parţiale a contribuţiei bugetului de stat la 
Programul Naţional de Dezvoltare Locală 
(PNDL). Suma va fi  folosită pentru accelera-
rea realizării proiectelor din sectorul de apă, 
apă uzată şi canalizare, în vederea conformă-
rii la obligaţiile pe care România şi le-a asu-
mat prin Tratatul de aderare la UE, respectiv 
obligaţii privind calitatea apei şi accesul po-
pulaţiei la reţeaua de alimentare cu apă pota-
bilă şi canalizare. Elementele 
care fac obiectul negocierii 
sunt atât de natură fi nanciară 
(durata şi numărul de tranşe 
în care se va trage împrumu-
tul, plan de fi nanţare), cât şi 
de natură tehnică (atribuţiile 
Ministerului Dezvoltării Re-
gionale şi Administraţiei Pu-

blice legate de implementare, clarifi cări în 
privinţa alocării proiectelor, autorizaţiile de 
mediu sau administrarea reţelelor de un ope-
rator autorizat).

Poziţia părţii române are în vedere 
obiectivele strategiei de administrare a datori-
ei publice guvernamentale. Mandatul şi, ulte-
rior, raportul negocierilor vor fi  supuse apro-
bării Guvernului şi Preşedintelui României.

PNDL este fi nanţat în proporţie de pes-
te 80% de la bugetul de stat, prin bugetul 
MDRAP, restul fi ind acoperit de la bugete-
le locale. Selectarea proiectelor cuprinse în 
program, disponibilizarea către benefi ciari a 
sumelor alocate anual de la bugetul de stat şi 

monitorizarea stadiului 
fi zic şi fi nanciar sunt re-
alizate de MDRAP, prin 
direcţiile sale de specia-
litate. Potrivit celor mai 
recente date publicate de 
INS, în ţara noastră nu-
mai 47,1% din cetăţeni 
au acces la canalizare. 
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Membrii AGIR care doresc să partici-
pe la aceste evenimente sunt rugaţi să ia 
legătura cu conducerea fi lialelor, sucursa-
lelor, societăţilor sau cercurilor organiza-
toare. Datele de desfăşurare a evenimen-
telor pot suferi modifi cări.

București
● Adunarea Generală a AGIR (11 

martie, Calea Victoriei nr. 118, ora 10.00);
● Cercul VizionarIng (2 martie, Bd. 

Dacia nr. 26, ora 17.00). Răspunde: dr. ing. 
dipl. Laurenţiu Pavelescu;

● Cercul Inginerilor Epigramişti (8 
martie, Bd. Dacia nr. 26, ora 17.00). Răs-
punde: ing. dipl. Viorel Martin. Întâlnirea 
lunară a membrilor Cercului Epigrama;

● Cercul LiterarIng (15 martie, Bd. Da-
cia nr. 26, ora 17.00). Răspunde: prof. dr. ing. 
Nicolae Vasile. Întâlnirea lunară a Cercului 
Literar-Ing al Inginerilor Scriitori din AGIR.

Brașov
● Participare la expoziţii cu machete 

de aeronave (martie, diferite locaţii din Ro-
mânia). Răspunde: ing. dipl. Traian Tomes-

cu. Parteneri: ARPIA Cluj şi Aeroportul 
Cluj, Asociaţia Aviatorilor Braşoveni. 

Botoșani
● Masa rotundă „Modifi carea abordării 

conceptului de calitate prin versiunea 2015 
a Standardului Internaţional ISO 9001“ (25 
martie, sediul Sucursalei Botoşani). Răs-
pund: ing. dipl. Carmen Chirică, dr. ing. Ale-
xandru Avasiloaie. Prezentare şi dezbatere.

Dolj
● Masă rotundă judeţeană: „Tehnică 

şi tehnologie pentru protecţia mediului: 
surse de energie“ (24 martie, ora 14:00, 
Liceul Traian Vuia din Craiova). Răspund: 
prof. Carmen Mocanu,  prof. Doiniţa Bălă-
şoiu. Parteneri: Inspectoratul Şcolar Jude-
ţean Dolj, Organizaţia Non-Guvernamen-
tală EcoWorld 2010 – Craiova. Prezentarea 
unor soluţii ingenioase în utilizarea surse-
lor regenerabile de energie.

Galați
● Colocviile constructorilor de nave şi 

transportatorilor navali (4 martie, Universita-

tea Dunărea de Jos sau în spaţii ale colabora-
torilor). Răspund: Comitetul de organizare a 
CCN şi conducerea Facultăţii de Arhitectură 
Navală. Parteneri: Facultatea de Arhitectură 
Navală, membrii AGIR din facultăţile teh-
nice. Întâlniri lunare şi expuneri pe teme de 
profi l, cu participarea unor membri ai AGIR. 

Sibiu
● Simpozion cu tema „140 de 

ani de la naşterea sculptorului Con-
stantin Brâncuşi“ (2 martie, Uni-
versitatea Lucian Blaga din Sibiu). 
Răspunde: prof. dr. ing. Octavian 
Bologa. Evocarea personalităţii lui 
Constantin Brâncuşi;

● Simpozion cu tema „Ziua 
Mondială a Apei“ (23 martie, Universita-
tea Lucian Blaga din Sibiu). Răspunde: 
as. dr. ing. Cristina Biriş. Discuţii despre 
importanţa apei pentru umanitate.

Societatea de Protecția 
Mediului
● Simpozion „Ziua Mondială a Apei“ 

(martie, Timișoara). Răspunde: dr. ing. Ilie 

Vlaicu. Partener: Aquatim S.A. Vizite la 
staţiile de tratare a apei din Timişoara.

Societatea Femeilor 
Inginer – Societatea 
de Inginerii Agricole
● Acțiune de socializare: „Dăruiți 

un zâmbet și o fl oa-
re…“ (7 martie, 
Sala Orpheum a 
Facultății de Muzi-
că, Timişoara). Răs-
pund : ş.l. dr. ing. 
Lavinia Mădălina  
Micu, as. dr. ing. 
Otilia Cotuna, lector 
dr. ing. Stela Ham-

za. Partener: Direcţia pentru Agricultură 
a Judeţului Timiş. Prezentarea activității 
unor femei de succes; socializare.

● Masă rotundă: „Inginerul  agronom  
prețuiește  femeia…“ (7 martie, Sala Or-
pheum a Facultății de Muzică, Timişoara). 
Răspund: prof. dr. ing. Doru Petanec, conf. 
dr. ing. Pal Fazakas. Partener: Direcţia 
pentru Agricultură a Judeţului Timiş. 

AGIR  ÎN  SPAŢIUL  PUBLICAGIR  ÎN  SPAŢIUL  PUBLIC

Evenimente organizate de fi lialele, sucursalele, 
societățile și cercurile AGIR, în luna martie

Dicţionarul de faţă reuneşte şi comple-
tează termenii publicaţi în volumele I şi II 
ale Dicţionarului Explicativ pentru TRANS-
PORTURI – Autovehicule Rutiere, apărute 
în anii 2006 și, respectiv, 2009, în seria DIC-
ŢIONARE EXPLICATIVE pentru ŞTIINŢĂ 
şi TEHNOLOGIE, coordo nată de regretatul 
acad. Gleb Drăgan. El se referă la termino-
logia dome niului AUTOVEHICULELOR 
RUTIERE şi este realizat pe baza fondului 
terminologic standardizat pe plan mondial.

Având la obârşie construc-
ţia simplă a unei trăsuri cu motor, 
automo bilul a evoluat spectacu-
los pe parcursul unui secol, deve-
nind un sistem complex la reali-
zarea căruia contribuie specialişti 
din multe domenii: mecanică, 
electronică, hidraulică, ştiinţa 
materialelor, optică, automatizări 
şi prelucrarea informaţiei, design 
şi altele. Acestora li se adaugă un 
mare număr de oameni implicaţi în activităţi 
conexe realizării automobilului propriu-zis, 
activităţi care au căpătat dimensiunile unor 
adevărate „industrii“: comercializare, men-
tenanţă, asigurări, organizarea trafi cului şi 
transportului rutier, defi nirea regulamentelor 
tehnice privind automobilul şi urmărirea res-
pectării lor etc. În aceste condiţii, fondul de 
termeni cuprinşi într-un dicţionar explicativ 
referitor la domeniul autovehiculelor rutiere 
ar trebui să ajungă la dimensiuni apreciabile: 
după unii specialişti, până la 15 000 – 16 000. 
Întrucât, aşa după cum s-a arătat mai sus, pre-
zenta lucrare se încadrează într-o serie de dic-
ţionare elaborate pe diferite domenii, s-a con-
siderat ca, pentru evitarea unor suprapuneri, 

să fi e prezentaţi termenii specifi ci autovehicu-
lelor rutiere, iar dintre cei aparţinând ştiinţe-
lor fundamentale (matematică, fi zică, chimie 
ş.a.) sau celor tehnice generale (rezistenţa ma-
terialelor, organe de maşini, electrotehnică, 
electronică, termotehnică, informatică ş.a.) să 
fi e abordaţi doar cei mai importanţi şi intim 
legaţi de ingineria autovehiculelor.

Forma în limba română, termeni şi defi -
niţii, au rezultat în urma consultării unui număr 
larg de factori tehnico-economici, de cultură şi 

educaţie apropiaţi domeniului, prin 
anchetă publică.

Domeniul fi ind vast şi 
afl ându-se în continuă expansiu-
ne, terminologia a fost îmbogăţi-
tă faţă de volumele precedente şi 
va trebui permanent adusă la zi, 
impunându-se, astfel, elaborarea 
de noi ediţii ale dicţionarului.

În acest sens, eventualele 
sugestii şi/sau recomandări pri-

vind ediţiile viitoare sunt binevenite.
Autorii prezentului dicționar dedică rea-

lizarea lor promotorului învățământului superi-
or de autovehicule rutiere din țara noastră, pro-
fesorul universitar inginer Constantin Ghiulai 
şi memoriei academicianului Gleb Drăgan, ini-
ţiatorul seriei DICŢIONARE EXPLICATIVE 
pentru ŞTIINŢĂ şi TEHNOLOGIE.

Cartea poate fi  procurată de la Librăria 
AGIR din Bucureşti, sect. 1, Bd. Dacia nr. 26, 
tel. 012 319 49 45, e-mail: libraria@agir.ro.
 

Prof. dr. ing. Cristian Andreescu
Directorul Departamentului 

Autovehicule Rutiere
Universitatea Politehnica din Bucureşti

Dicţionar Explicativ pentru Ştiinţă şi Tehnologie
AUTOVEHICULE RUTIERE

Român/Englez/Francez/German 
Editura AGIR, Bucureşti, 17×24 cm, ISBN 978-973-720-590-2, 564 pag., 40 lei 

Noi apariţii în Editura AGIR

(Urmare din pag. 5)
necesare pentru a intra cât mai repede „în 
pâine“. Maestrul avea, în 1998, când am 
dirijat primul concert, venerabila vârstă de 
85 de ani, o vârstă la care manifesta încă 
o mare „poftă“ de a dirija și vitalitatea de 
a o face, dar nu mai dispunea de forța de 
a pregăti lucrări noi. Această orientare spre 
un repertoriu înnoit, acceptată cu lucidita-
te și de către Maestru, a ușurat tranziția și 
orchestra și-a continuat parcursul în mod 
fi resc. Maestrul a rămas lângă noi, partici-
pând la repetiții cu un ochi critic, lucid și 
constructiv și a mai dirijat până în ultima 
clipă a vieții, survenită în 2006, moment 
după care orchestra și-a legat numele de al 
său. Îi port recunoștință Maestrului pentru 
că a văzut în persoana mea un urmaș ca-
pabil să gestioneze o asemenea prețioasă 

moștenire, pentru că și-a dorit foarte mult 
ca orchestra să aibă un continuator la con-
ducere tot din domeniul științei și tehnicii. 
Mi-a fost un mentor care nu a contenit să 
mă mobilizeze să devin un mai bun muzi-
cian, să am o mai convingătoare prestație 
profesională în fața colegilor de orchestră 
din rândul cărora mă ridicasem; i-am ur-

mat sfatul, iar „la bătrânețe“ am făcut și 
Conservatorul, ceea ce a adus nu numai o 
îmbunătățire a pregătirii mele dirijorale, dar 
și o împlinire a unui vis al copilăriei. Sunt 
deja 18 ani de când am devenit al doilea di-
rijor în istoria de şase decenii a Orchestrei 
Inginerilor și cred că ne afl ăm pe drumul pe 
care Maestrul l-ar fi  gândit să fi e și sub con-
ducerea sa. Folosind un termen din sonda-
jele moderne, orchestra se bucură de o cotă 
de încredere bună în rândul melomanilor, 
dacă ne luăm fi e și numai după cât de pline 
sunt sălile la concertele noastre.

A.R.: Cum veţi marca aniversarea?
A.I.: Cu gânduri pline de emoții ar-

tistice, dar și de mândrie ne pregătim de 
Concertul aniversar care va avea loc pe data 
de 19 martie pe scena Ateneului Român și 

privim cu încredere în vii-
torul Orchestrei Inginerilor 
Petru Ghenghea. 

A.R.: Domnule Andrei 
Iliescu, vă mulțumim pen-
tru interviul deosebit de in-
teresant pe care ni l-ați oferit 
și vă rugăm să transmiteți 
membrilor ansamblului in-
gineresc întrega admirație 
a susținătorilor lor pentru 
abnegația pe care o arătați 
necondiționat pentru ca 

marea muzică să ajungă în cât mai mul-
te inimi și vă urăm la ceasul aniversar al 
celor 60 de ani de activitate artistică ai 
Orchestrei Inginerilor Petru Ghenghea 
să o conduceți mulți ani de acum înainte 
spre noi succese, să aveți săli pline cu fi e-
care ocazie și satisfacții pe măsura pasiu-
nii pe care o arătați. 

Orchestra Inginerilor „Petru 
Ghenghea“, „brand“ național al 

celor care fac muzică din pasiune

Orchestra Inginerilor „Petru Ghenghea“, 
în concert la Ateneul Român
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● Tineri cercetători români, în 
competiții internaționale. 5 echipe ale Cen-
trului Alexandru Proca pentru Iniţierea Tinerilor în 
Cercetarea Ştiinţifi că din cadrul Institutului Naţional 
de Cercetare-Dezvoltare pentru Inginerie Electrică 
ICPE-CA s-au califi cat să participe la o serie de con-
cursuri internaţionale de proiecte de cercetare. Astfel, 
echipele „Bacteria magnetică şi aplicaţii“, „Aplica-
ţii ale elastomerilor în domeniul microgeneratorilor 
şi muşchi artifi ciali“, „Monitorizarea progresului în 
recuperarea medicală“ vor participa la olimpiada IN-
TEL-ISEF 2016, SUA. Echipa „Reabilitare medica-
lă“ va participa la olimpiada INESPO 2016, Olanda, 
iar echipa „Efectele energetice apărute la circulaţia 
unui nanofl uid printr-o structură nanoporoasă“ va lua 
parte la olimpiada MILSET 2016, Franţa. 

● UE: ponderea energiei din surse 
regenerabile în consumul fi nal brut 
de energie s-a dublat în 10 ani. Potrivit 
datelor publicate de Eurostat, ponderea energiei din 
surse regenerabile în consumul fi nal brut de ener-
gie a ajuns, în 2014, la 16% în Uniunea Europeană 
(UE), aproape dublu față de 2004 (8,5%). Începând 
cu anul 2004, ponderea surselor regenerabile în con-
sumul fi nal brut de energie a crescut în mod semni-
fi cativ în toate statele membre, informează green-
report.ro. Comparativ cu 2013, aceasta a crescut în 
24 din cele 28 de state membre. Cu mai mult de 
jumătate din energie provenind din surse regenera-
bile (52,6%), Suedia avea, de departe, în 2014, cea 
mai mare pondere, devansând Letonia și Finlanda 

(ambele cu 
38,7%), Aus-
tria (33,1%) 
și Danemarca 
(29,2%). La 
polul opus, 
cele mai mici 
proporții de 

surse regenerabile de energie au fost înregistrate în 
Luxemburg (4,5%), Malta (4,7%), Olanda (5,5%) 
și Marea Britanie (7%). Printre cele 28 de state 
membre ale UE, o treime au atins deja nivelul ne-
cesar pentru a îndeplini obiectivele naționale 2020: 
Bulgaria, Republica Cehă, Estonia, Croația, Italia, 
Lituania, România, Finlanda și Suedia. 

● Wizrom caută 40 de consultanți 
„cu atitudine“. Compania Wizrom Software 
a anunţat că este în căutarea a 40 de consultanţi de 
business, programatori şi consultanţi de service pen-
tru departamentele de implementare şi suport pentru 
soluţiile sale (ERP, BI, TMS, WMS, HR), iar facto-
rul diferenţiator îl reprezintă „atitudinea“ – ceea ce 
în terminologia din domeniul resurselor umane este 
cunoscută ca „soft skills“. „Wizrom pune foarte mult 
accentul pe capacitatea de relaţionare cu clienţii şi de 
aceea căutăm candidaţi cu o anumită atitudine şi abi-
lităţi de comunicare. Căutăm oameni cu imaginaţie, 
spirit de iniţiativă şi dorinţa de a deveni profesionişti 
în acest domeniu. (...) Noi oferim oamenilor talen-
taţi posibilitatea de a învăţa şi a se dezvolta într-o 
companie antreprenorială, inclusiv de a «arde» une-
le etape, dacă sunt cu adevărat performanţi. În plus, 
Wizrom este o companie puternic ancorată în mediul 
de business privat, oferind stabilitate şi perspective 
pe termen lung angajaţilor săi“, a declarat Adrian 
Bodomoiu, managing director Wizrom Software.  

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

Campania Cărți pentru copiii și tinerii 
din Republica Moldova

Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România (AGIR) derulează cea de-a 
doua etapă a campaniei Cărţi pentru co-
piii şi tinerii din Republica Moldova, 
prin care se organizează colectarea de 
cărţi de beletristică, lucrări cu caracter 
metodic şi didactic etc., atractive şi utile 
pentru copii şi tineri.

Cărţile, care trebuie să fi e în stare 
bună, vor fi  inventariate şi donate unor 
şcoli din satele şi com unele din Repu-
blica Moldova care nu dispun de cărţi în 
limba română.

Vă rugăm să ne spri-
jiniţi în acest demers care 
va aduce un strop de bu-
curie în sufl etele copiilor 
şi tinerilor dornici să în-
veţe limba strămoşească, 
limba română.

Colectarea cărţi-
lor din etapa a doua a 
campaniei va avea loc 
până la 30 iunie a.c., la sediul AGIR 
din Bd. Dacia nr. 26, de luni până vi-
neri, între orele 9:00 – 14:00. Persoană 

de contact: Floren-
tina Dragomirescu, 
tel. 0213168993, 
0213168994, email: 
univers.ingineresc@
agir.ro.

Rugăm persoa-
nele care doresc să 
doneze cărţi să ne con-
tacteze telefonic pen-

tru a stabili detaliile predării-primirii, 
pentru o mai bună organizare.

Va mulţumim!

Enel Distribuţie Dobrogea a în-
cheiat lucrările de modernizare a staţiei 
de transformare (înaltă/medie tensiune) 
Marmura, amplasată în Tulcea, ca urma-
re a unui proiect de investiții în valoare 
de 11,4 milioane lei. Staţia de transfor-
mare 110/20 kV Marmura a fost pusă în 
funcţiune în 1979 și au fost realizate de 
atunci doar lucrări de mentenanță. Aceas-
tă staţie alimentează cu energie electrică, 
prin intermediul reţelei de medie şi joasă 
tensiune, peste 9600 de clienţi din jumăta-
tea estică a municipiului Tulcea, precum 
și zona industrială, dar și localități din 
vestul Deltei Dunării. Staţia de transfor-
mare are în prezent o putere instalată de 
2 x 25 MVA și este din anul 2008 inclusă 

în sistemul Telecontrol, sistem ce permi-
te tehnicienilor Enel să execute mane-
vrele de realimentare cu energie într-un 
timp scurt, în cazul unor întreruperi care 
afectează zone extinse. În cazul apariţi-
ei unei defecţiuni, în loc să fi e trimisă o 
echipă de electricieni pe teren, acţiune 
ce necesită timp, sistemul Telecontrol  
permite identifi carea zonei afectate 
mult mai repede şi efectuarea de la 
distanţă a manevrelor pentru reali-
mentarea cu electricitate a consu-
matorilor. Lucrările de modernizare 
s-au desfășurat în mai multe etape. 
Astfel, între altele, s-au înlocuit ce-
lulele de medie tensiune de 20 kV 
cu celule noi, moderne. S-au montat 

protecții noi la celulele de 20 kV care vor 
creşte siguranța în alimentarea cu energie 
electrică. S-au înlocuit și celulele de înal-
tă tensiune și s-a montat un transformator 
de forţă cu puterea de 25 MVA. S-au în-
locuit atât echipamentele primare, cât şi 
instalaţiile de comandă, protecţie, auto-
matizare şi serviciile interne. 

Au fost încheiate lucrările de modernizare 
la stația de transformare Marmura din Tulcea

Numai 6% dintre primele 1500 de 
companii din lume au numit un Director 
de Operaţiuni Digitale (Chief Digital 
Offi cer – CDO) pentru a superviza trans-
formarea digitală a afacerilor lor, însă 
numărul acestor manageri este în creşte-
re, potrivit unui recent studiu efectuat 
de Strategy&, divizia de consultanţă 
strategică a celei mai mari companii 
de consultanţă şi audit din lume, 
PricewaterhouseCoopers (PwC).

Ediţia 2015 a studiului Chief Di-
gital Offi cer analizează cele mai mari 
1500 de companii în funcţie de venituri 
pentru a înţelege câte dintre acestea au nu-
mit deja un CDO, cine sunt aceşti manageri 
şi care este poziţia lor în ierarhia organizaţi-
ilor. Potrivit studiului, companiile europene 
angajează astfel de CDO într-un ritm mai 
alert decât cele din alte regiuni (13% în Eu-
ropa, faţă de 7% în America de Nord, 5% în 
America Latină şi de Sud, 3% în Asia-Pa-

cifi c şi 2% în Orientul Mijlociu şi Africa). 
Companiile mai mari sunt deschizătoare de 
drumuri în numirea unor CDO. Proporţia 
companiilor cu mai mult de 10 000 de an-
gajaţi care au numit deja un astfel de direc-
tor este între 7% şi 9%, în vreme ce doar 

1% până la 
3% dintre 
companiile 
mai mici au 
făcut acest 
lucru.

D i n -
tre cei 86 

de CDO identifi caţi, 31 au fost numiţi 
în ultimul an, o creştere semnifi cativă 
care sugerează că din ce în ce mai multe 
companii de top consideră că au nevoie 
de un lider dedicat care să fi e responsabil 
de transformarea companiei într-o orga-
nizaţie de succes în era digitală. Însă cele 
mai multe companii nu introduc sufi cient 

de rapid noua funcţie. „În ciuda avansu-
lui digitalizării în ultimii ani, majoritatea 
companiilor nu au dat unui singur mana-
ger responsabilitatea de a superviza toate 
eforturile lor digitale. În schimb, cele mai 
multe companii încearcă să gestione-
ze această transformare digitală la nivel 
funcţional, de unitate de business sau la 
nivelul fi ecărui teritoriu în care operea-
ză“, a declarat Mircea Bozga, Partener, 
liderul echipei de servicii de securitate 
cibernetică din PwC România. 

Dintre companiile care au numit un 
CDO, peste 80% au angajat un astfel de 
manager după 2012, iar 40% dintre aceş-
tia sunt membri ai boardului executiv. 
Studiul arată că rolurile celor din echipa 
executivă sunt redefi nite, cei mai mulţi 
Directori Digitali provenind dintr-o vari-
etate de funcţii, cea mai frecventă fi ind 
cea de marketing (34%), urmată de vân-
zări (17%) şi IT (14%). 

Operaționalizarea digitală a afacerilor, 
o prioritate în politicile companiilor

https://biblioteca-digitala.ro




